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بي رغبتي ساکنان بافت هاي فرسوده 
 به دريافت تسهيلات نوسازي 

و  راه  وزي��ر  معم��اري  مع��اون 
شهرس��ازي گف��ت: متقاضيان به 
دلي��ل سپ��رده گ��ذاري در محل 
صن��دوق پ��س ان��داز يک��م از 
تس��هيلات نوسازي بافت فرسوده 
استقب��ال نکردن��د. سعي��د ايزدي 
معاون شهرسازي و معماري وزير 
راه وشهرس��ازي در گفتگ��و با باشگاه خبرنگاران جوان، با بيان 
اينک��ه استقب��ال چندان��ي از تس��هيلات نوس��ازي بافت هاي 
فرس��وده ت��ا به ام��روز نشده است، گفت: به دليل سپرده گذاري 
در صندوق پس انداز يکم و مس��ئله دار بودن سود تس��هيلات 
نوس��ازي مي��زان استقب��ال م��ردم از آن کم ب��ود.وي در ادامه 
اف��زود: اميدواري��م ب��ا حمايت ه��اي سازم��ان مديريت براي 
پرداخ��ت ياران��ه سود تس��هيلات و کاهش ميزان زمان سپرده 
گ��ذاري در مح��ل صندوق پس ان��داز يکم انگيزه متقاضيان را 
ب��راي درياف��ت تس��هيلات افزايش دهيم. اي��زدي با اشاره به 
همک��اري بي��ش از ۲۰ دستگ��اه در ام��ر نوس��ازي بافت هاي 
فرس��وده گف��ت: تمامي قواي، مجريه، مقنن��ه و قضائيه در امر 
نوس��ازي نق��ش کلي��دي دارن��د و در اکنون ب��ا همکاري قوه 
قضائي��ه کارگروه��ي را ب��راي پيشگي��ري و پي��ش نگ��ري از 
گس��ترش اين نواحي راه اندازي و اقدامات گس��ترده اي در اين 

حوزه انجام شد.

تخريب بازار مسکن با نگاه سرمايه داري 
عضو کميس��يون عمران مجلس 
گف��ت: سرماي��ه گ��ذاران اکنون 
سرمايه هاي خود را به جاي ايجاد 
اشتغ��ال، وارد بخ��ش مس��کن 
مي کنن��د. مجي��د کي��ان پ��ور در 
گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
با بيان اينکه رونق در بازار مسکن 
ب��ه منزل��ه تع��ادل در عرضه وتقاضا است گف��ت: افزايش نرخ 
اجاره داري و يا خريد مسکن به معناي رونق نيست، بلکه بايد 
تقاض��اي موج��ود در بازار را پاسخگو باشيم.وي در ادامه افزود: 
بايد متناسب با نياز متقاضيان بتوانيم مس��کن توليد کنيم، در 
غير اين صورت افزايش نرخ خريد مس��کن ، تنها نشانه اي از 
رونق دراين بازار نيس��ت.عضو کميس��يون عمران مجلس با 
اش��اره ب��ه نگ��اه سرماي��ه داري بازار مس��کن در کشور گفت: 
سرماي��ه گ��ذاران اکن��ون سرمايه هاي خود را ب��ه جاي ايجاد 
اشتغال، وارد بخش مسکن مي کنند. کيان پور بيان کرد: ورود 
سرمايه ه��ا ب��ه بخش صنعت و اشتغ��ال و بهبود سياست هاي 
اقتصادي مي تواند، بازار هاي موازي براي بخش مسکن ايجاد 
کن��د و اي��ن امر محرک بازار مس��کن به شم��ار مي رود.وي در 
خاتم��ه ي��ادآور شد: دولت بايد ب��ا اجراي سياست هاي حمايتي 
خ��ود ۳۰ ت��ا ۴۰ درص��د از هزينه ه��اي خانوار ه��ا را در بخش 
مس��کن پوش��ش و تعادل��ي را در عرض��ه و تقاض��اي اين بازار 

ايجادکند.

اجراي پروژه، جاده اليگودرز
 به مسجدسليمان بررسي شد

جلس��ه کارگ��روه برنام��ه ريزي 
شهرست��ان اليگ��ودرز ب��ا حضور 
اعضاي کميسيون برنامه و بودجه 
و ب��ا ه��دف بررس��ي مشکلات و 
ظرفيت هاي اين شهرستان برگزار 

شد. 
ب��ه گزارش خبرگزاري خانه ملت، 
اعضاي کميس��يون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي با حضور استاندار لرستان در جلسه کارگروه برنامه ريزي 

و توسعه شهرستان اليگودرز شرکت کردند.
محم��د خدابخش��ي در اين جلس��ه گفت: پروژه هاي راه آهن به 
دلي��ل نب��ود منابع دچار مشکل شده اند، با اسناد خزانه نمي توان 
طل��ب مالکان را پرداخ��ت کرد.رئيس کميته ديوان محاسبات 
مجل��س ش��وراي اسلامي با تاکيد بر اينک��ه پروژه اليگودرز به 
مس��جدسليمان از مزاياي مهمي برخوردار است که سه استان 
و ۲۰۰ روست��ا را ب��ه هم متص��ل مي کند و موجبات محروميت 
زداي��ي روستاه��ا را فراهم مي سازد، بيان کرد: از ديدگاه پدافند 
غيرعامل نيز اين دسترسي جديد به شمال استان خوزستان از 
اهميت بالايي برخوردار است و مسير ۶ ساعته مسجدسليمان 
را نصف مي کند.رئيس فراکسيون نظارت بر اجراي برنامه هاي 
توسع��ه کش��ور مجلس با بيان اينکه براي اليگودرز احداث اين 
جاده از اولويت بسيار بالايي برخوردار است، تصريح کرد کرد: 
اگ��ر اح��داث اي��ن پروژه مصوب شود کم��ک فراواني به مردم 
و مناط��ق س��ه است��ان است.وي در پايان اضاف��ه کرد: استان 
لرستان و شهرستان اليگودرز مورد بي توجهي دولت هاي قبل 
قرارگرفت��ه اس��ت، درصد آسفالت جاده ه��اي روستايي استان 
لرست��ان و کردست��ان جاي تأسف دارد و ۱۰۱ روستا فاقد جاده 

دسترسي هستند.

 توسعه همکاري هاي
 بندري و کشتيراني  ايران و پاناما 

راه ه��اي توسع��ه همکاري هاي 
بن��دري و کشتيراني ايران و پاناما 
در دي��دار رئي��س سازم��ان بنادر 
اي��ران ب��ا رئي��س جمه��ور پاناما 
بررسي شد. به گزارش خبرگزاري 
ص��دا و سيم��ا ؛ محم��د راست��اد 
و  بن��ادر  سازم��ان  مديرعام��ل 
دريان��وردي ک��ه به دعوت 'جورج برکت پيتي' وزير اموردريايي 
پانام��ا ب��راي شرک��ت در مراس��م روز جهان��ي دريانوردي به 
پاناماسيت��ي سف��ر کرده اس��ت، با 'ريک��اردو مارتينلي' رئيس 
جمه��ور پانام��ا دي��دار و گفتگو کرد.در دي��دار محمد راستاد با 
رئيس جمهور پاناما که در حضور دبير کل سازمان بين المللي 
) آيم��و( دريان��وردي انجام ش��د، راه هاي توسعه همکاري هاي 
بن��دري و کشتيران��ي بي��ن اي��ران و پانام��ا بررس��ي ش��د.

توانمندس��ازي و برنام��ه ريزي براي همکاري هاي فني آيمو با 
کشورهاي عضو اين سازمان و چالش هاي موجود براي حفظ 
افس��ران موج��ود در دري��ا وجذب افس��ران و نيروهاي کارآمد 
درياي��ي از محوره��اي اصلي اين نشس��ت بود. سازمان آيمو با 

بيش از ۳۰ سازمان بين الدولي ارتباط رسمي دارد. 
همچني��ن ب��ه حدود 5۰ سازمان بي��ن المللي غير دولتي وضع 
مشورت��ي اعط��ا و ب��ه آنها اجازه داده شده اس��ت که به عنوان 
ناظ��ر در ک��ار کميته هاي مختل��ف شرکت کند. اين سازمان ها 
ب��ه عن��وان نمايندگان طيف وسيع��ي از شرکت هاي دريايي ، 
حقوقي و محيط زيس��تي هس��تند و از طريق ارائه اطلاعات ، 
اسن��اد و نظ��ر تخصصي در ک��ار ارگان ها و کميته هاي مختلف 
سه��م بس��زايي ب��ر عهده دارند. با اين وج��ود، هيچ يک از اين 

سازمان ها حق راي ندارند. 

پيشخوان

راه ومسکن

حبيب الله طاهرخاني معاون وزير راه و شهرسازي 
گفت: امروزه شهرهاي جديد در محل هايي ايجاد 
مي شوند که بتوانند امکان استقرار پايدار را براي 
شاغ��لان ي��ک صنعت فراهم کنند. به طور مثال 
در منطق��ه پارس جنوبي فعاليت هاي عظيمي در 
حوزه نفت و پتروشيمي انجام مي شود که متناسب 
ب��ا اي��ن رشد سرمايه  گذاري ب��راي اسکان اقدام 
چندان��ي نش��ده است. به گ��زارش پايگاه خبري 
وزارت راه و شهرسازي مديرعامل شرکت عمران 
شهره��اي جديد گف��ت: قصد داريم با استفاده از 
آب ه��اي خاکس��تري، بهينه س��ازي مصرف در 
سط��ح شهره��ا و خانه ها در بح��ث صرفه جويي 
مص��رف آب، شهره��اي جديد را به الگويي براي 
ساي��ر شهرها تبديل کنيم.  طاهرخاني ادامه داد: 
مديري��ت بهينه مناب��ع يکي از اولويت هاي ما در 
شهره��اي جديد خواهد ب��ود که دو مولفه اصلي 
دارد؛ يک��ي بح��ث انرژي است که سعي مي کنيم 
نوآوري ه��اي جدي��د را چ��ه در شهرهاي جديد و 
چ��ه در واحدهاي مس��کوني ب��راي بهينه سازي 
مص��رف انرژي داشته باشي��م و حتي براي ساير 

شهرها الگو شويم.
راهکاره�اي س�ه گانه ب�راي بهينه س�ازي  ���

مصرف آب
وي افزود: کمبود آب مساله ملي کشور است که 
عم��ده آن هم در بخ��ش سکونتي و شهرنشيني 
مص��رف مي ش��ود. در اين خص��وص سه برنامه 
اصلي را در شهرهاي جديد دنبال مي کنيم. يکي 
بحث آب هاي خاکس��تري است که دنيا براي آن 
برنامه دارد و ما نيز سعي مي کنيم با تصفيه هاي 
س��اده در محيط هاي سکونتگاهي بتوانيم مجددا 
آب هاي مصرفي را در فضاي سبز استفاده کنيم. 
مديرعام��ل شرکت عمران شهرهاي جديد ادامه 
داد: موضوع ديگر بحث تصفيه خانه هاي فاضلاب 
است که در دستور کار جدي ما است و به مجموعه 
شرکت هاي آب و فاضلاب کمک مي کنيم تا اين 
اماکن احداث شوند تا به بهينه سازي مصرف آب 
کم��ک شود. طرح هاي وي��ژه اي نيز در آب هاي 
سطحي اجرا مي کنيم. در برخي از فصول بارندگي 
زيادي داريم و آب هاي روان شکل مي گيرد. اگر 
بتوانيم اين آب ها را ذخيره کنيم و مدل هايي داشته 
باشي��م ک��ه از آن استف��اده بهينه شود خيلي جاها 

مي توانيم نياز آبي خود را تامين کنيم.
در پرديس مشکل حاد آب نداريم ���

طاهرخاني با بيان اين که هم اکنون در شهر جديد 
پرديس مشکل حاد آب نداريم گفت: خوشبختانه 
خ��ط انتق��ال آب سد لتيان به شهر جديد پرديس 

انجام شد که اصلي ترين منبع تامين آب پرديس 
اس��ت و ه��م اکنون در مدار ق��رار دارد. به همين 
دلي��ل ظرفي��ت آب پرديس بس��يار افزايش پيدا 
ک��رده اس��ت. در هفته هاي اخير نيز جلس��ه اي با 
مديرعام��ل شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
هس��تيم و عنوان شد که در خصوص تامين آب 
شهري مشکل حادي نداريم. هم چنين خط انتقال 
جديدي را از پشت سر لار در حال اجرا داريم که 
اينها مساله ي آب پرديس را قطعا حل خواهد کرد. 
وي درخصوص پرند نيز به ايس��نا، گفت: در پرند 
شراي��ط سخت ت��ري از لحاظ تامين آب داريم که 
بايد برنامه هاي صرفه جويي را اجرا کنيم. البته هم 
اکن��ون آب شه��ر پرند تامين شده اما در آينده که 
متقاضيان بيشتري در واحدهاي مسکوني اسکان 
پي��دا کنن��د احتمالا دچار مشکلاتي مي شويم که 
باي��د مدل ه��ا و امکان��ات خ��ود را در آنجا فراهم 

کنيم.
تامي�ن آب س�د طالق�ان ب�ه هش�تگرد در  ���

مهرماه
مديرعام��ل شرک��ت عم��ران شهره��اي جديد 
هم چنين با اشاره به شهر جديد هشتگرد تصريح 
ک��رد: مشک��ل آب هشتگرد را فعلا حل کرده ايم. 
خوشبختانه توانستيم از خط انتقال آب سد طالقان 

ب��ه ته��ران تخصيص بگيري��م و در مهرماه سال 
جاري مساله آب هشتگرد که يکي از دغدغه هاي 
ج��دي م��ا بود برطرف خواهد شد. البته هيچ کدام 
از اي��ن موضوع��ات دليل نمي شود از مس��ووليت 
اصلي خود که صرفه جويي در مصرف آب است 
ب��ا توج��ه به کم آبي کشور غافل شويم. ما اعلام 
آمادگي مي کنيم که با همکاري محيط زيست و 
وزارت نيرو پايلوت و صرفه جويي در مصرف آب 
را در شهره��اي جدي��د ايجاد کنيم تا قابل تعميم 

به ساير شهرها باشد.
مس�کن مهر برنامه هاي توس�عه ش�هرهاي  ���

جديد را به هم ريخت
طاهرخاني  با بيان اين که مسکن مهر برنامه هاي  
توسع��ه شهره��اي جديد را تح��ت تاثير قرار داد، 
تاکيد کرد: جمعيت پذيري ما کاملا قطعي بود و 
همزمان با جمعيت پذيري خدمات تامين مي شد. 
ورود مسکن مهر يک مقدار کار را سخت تر کرده 
است؛ چرا که عقب ماندگي هاي شديدي در تامين 
زيرساخت ه��اي اولي��ه ايجاد شد. اما همه تلاش 
مجموع��ه وزارتخان��ه و شرکت عمران اين است 
ک��ه بتواني��م با يک سري اقدام��ات، کمبودها را 
جب��ران کني��م و شرايط خوب��ي را براي ساکنين 
مس��کن مهر فراهم آوريم. وي ادامه داد: کس��ي 

با تامين مس��کن کم درآمده��ا مشکلي ندارد، اما 
مسکني که بي کيفيت و فاقد خدمات باشد قاعدتا 
مدنظ��ر ما نيس��ت و باي��د مشکلات را رفع کنيم. 
انتقاداتي هم که به مسکن مهر داريم اتفاقا براي 
ما مس��ووليت زا است. يعني ما وقتي نقد مي کنيم 
همزم��ان باي��د اشکالاتم��ان را هم رفع کنيم. به 
همي��ن دلي��ل نقد ب��ه معناي آن است که وظايف 
خ��ود را بهتر انجام دهيم و انشاالله رسيدگي هاي 
بهت��ري خواهيم داشت. حجم اقدامات و خدمات 
زيربناي��ي در دول��ت يازدهم تايي��د کننده کار ما 
است. ما در عين حال که به کليت مس��کن مهر 

نقد داشتيم کار را متوقف نکرديم.
اح�داث بي�ش از ���۱۵۲ پ�روژه در ش�هرهاي 

جديد طي دولت دوازدهم
مديرعام��ل شهرهاي جديد خاطرنشان کرد: 5۰ 
باب مس��جد، ۷۰ باب مدرسه، ۱5 باب کلانتري 
و ۱۷ ب��اب خان��ه بهداش��ت در دول��ت يازدهم در 
شهرهاي جديد ايجاد کرديم و در دولت دوازدهم با 
تلاش مضاعف تري خدمات را پيگيري مي کنيم 

و عملکرد بهتري خواهيم داشت.
ب�راي هويت بخش�ي ب�ه ش�هرهاي جدي�د  ���

فرصت مي خواهيم
طاهرخاني هم چنين درباره انتقاداتي که به مسائل 

هويتي سايت هاي مس��کن مهر صورت مي گيرد 
گفت: هويت يکي از بحث هاي جدي در شهرهاي 
جديد است. ما همواره از سوي متخصصين شهري 
مورد نقد هس��تيم که سايت هاي مس��کن مهر در 
شهرهاي جديد فاقد هويت فرهنگي است، اما بايد 
توجه داشت که هويت دفعتا شکل نمي گيرد و فرآيند 
زمانب��ري اس��ت. به طور مثال تهران قطعا در يک 
دوره ۱۰ – ۱5 ساله تشکيل نشده بلکه دهه هاي 
متمادي طي شده تا ساختارهاي شهري و هويتي 
در اي��ن شه��ر شکل بگيرد، لذا ما بايد به شهرهاي 
جديد امکان و فرصت بدهيم. وي افزود: وظيفه ما 
اين است که بس��ترهاي شکل گيري هويت را در 
شهرهاي جديد فراهم کنيم. استقرار فعاليت هاي 
ويژه  در مجموعه و ايجاد فضاهاي عمومي و جمعي 
مورد نياز ساکنين کمک مي کند که هويت شهري 

در مسير درست خود شکل بگيرد.
سياست شهرهاي جديد تغيير کرده است ���

مديرعام��ل شرکت عم��ران شهرهاي جديد در 
خص��وص اه��داف اوليه شکل گي��ري شهرهاي 
جدي��د اظه��ار ک��رد: در دهه هاي قب��ل با توجه 
ب��ه رش��د جمعيتي کلان کش��ور و رشد جمعيت 
کلانشهره��ا سياس��ت بر اين ب��ود که شهرهاي 
جدي��د به منظور سرري��ز جمعيت ايجاد شود، اما 
هم اکنون با توجه به تغييرات رشد جمعيت کشور، 
مس��اله سرريز جمعيت، ديگر اولويت اول نيست 
بلکه سياست فعلي اين است که شهرهاي جديد 
محل بروز خلاقيت ها يا کارآفريني باشد. امروزه 
شهره��اي جديد در محل هاي��ي ايجاد مي شوند 
که بتوانند امکان استقرار پايدار را براي شاغلان 
يک صنعت فراهم کنند. به طور مثال در منطقه 
پ��ارس جنوبي فعاليت هاي عظيمي در حوزه نفت 
و پتروشيمي انج��ام مي ش��ود ک��ه متناسب با اين 
رش��د سرمايه  گذاري براي اسکان اقدام چنداني 

نشده است.
تمرکز نسل نوين شهرها بر روي پهنه جنوبي  ���

کشور
طاهرخان��ي ادام��ه داد: امروزه به شهرهاي جديد 
نقش هاي اقتصادي برتر مي دهند مثل پارک هاي 
علم و فناوري يا گردشگري هاي جذاب در سطح 
ملي و منطقه اي. لذا تمرکز نسل نوين شهرهاي 
جديد بيشتر بر روي پهنه جنوبي کشور است. آنجا 
ب��ا اين که ظرفيت ه��ا و جذابيت هاي اقتصادي و 
محيطي بالاتري داريم و دسترسي به آب هاي آزاد 
وجود دارد، توزيع جمعيت در اين منطقه چندان بالا 
نيست. لذا سعي مي کنيم در دستور کارهاي خود، 

توسعه سواحل مکران را مدنظر قرار دهيم.

معاون آخوندي با اشاره به جذابيت هاي اقتصادي پهنه جنوبي کشور تشريح کرد:

توسعه شهرهای جديد مشروط  به اشتغال پايدار

هفدهمين همايش سياست هاي توسعه مسکن   امکان کاهش ۳۰ درصدي هزينه هاي راهسازي   آماده سازي پايانه هاي مرزي براي زائران اربعين
مع��اون وزي��ر راه و شهرسازي طي سفر 
ب��ه استان خوزستان بازديد کرد و گفت: 
پايانه ه��اي مرزي شلمچ��ه و چذابه به 
منظ��ور توسع��ه و افزايش تس��هيلات 
ت��ردد زائ��ران اربعين حس��يني و تأمين 

امکانات عبور و مرور زائران حس��يني در مراسم اربعين امس��ال 
آماده مي شود.

 داود کشاورزي��ان از امکان��ات و زير ساخت هاي موجود و ساخته 
شده در پايانه هاي مرزي شلمچه و چذابه بازديد کرد و با توجه 
به سنت پياده روي اربعين حس��يني در سال هاي اخير در کشور 
و به منظور ارائه تسهيلات شايسته به زائران حضرت ابا عبدا... 
الحسين )ع( بر تعجيل بر اتمام فعاليت هاي عمراني باقيمانده و 

انجام اقدامات لازم تأکيد کرد. 

مش��اور عال��ي نظ��ارت ب��ر طرح هاي 
عمراني وزارت راه و شهرسازي با بيان 
اينک��ه »بي��ش از ۹5 درصد خاک هاي 
موجود در کشور قابل تثبيت هس��تند« 
گف��ت: با استفاده از فناوري هاي نوين 

براي تثبيت خاک، ضمن کاهش ضخامت لايه هاي راه سازي، 
هزينه هاي راه سازي نيز ۳۰ درصد کاهش خواهد يافت. 

ابوالقاس��م سلطان��ي با اشاره ب��ه برگزاري سمينار اظهار داشت: 
هدف از برگزاري اين سمينار آشنايي با روش هاي تثبيت خاک  
موجود در محل احداث پروژه هاي زيربنايي به جاي حمل خاک 
از فواص��ل طولان��ي ب��ه محل اجراي پروژه اس��ت؛ زيرا طبق 
مطالعات انجام شده توسط محققان علوم خاک شناسي، بيش از 

۹5 درصد خاک هاي موجود در کشور قابل تثبيت هستند.

توسع��ه  سياست ه��اي  هفدهمي��ن 
مس��کن به همت معاونت مس��کن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازي، ۱۸ 
و ۱۹ مهرماه با حضور مسئولان ارشد 
دولتي و همچنين بخش خصوصي در 

مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي برگزار مي شود.
محوره��اي هماي��ش سياست هاي توسعه مس��کن نيز شاملِ 
بافت هاي ناکارآمد شهري، تامين مالي مسکن، مسکن اقشار 
کم درآمد، سياست زمين/شهرسازي/ اقتصاد شهر، بازار مسکن 
و اسکان بشر است. در هفدهمين همايش سياست هاي توسعه 
مسکن، دکتر عباس آخوندي وزير راه و شهرسازي رياست عالي 
هماي��ش، دکت��ر حامد مظاهريان معاون مس��کن و ساختمان، 
دبير همايش و اسفنديار زبردست دبير علمي همايش هستند.

الکساندر بيلچوک رييس سازمان هواپيمايي اوکراين و 
محمد بهشتي منفرد سفير ايران برنامه امضاي يادداشت 
تفاهم همکاري حمل و نقل هوايي دو کشور را در کي يف 
بررس��ي کردن��د. ب��ه گزارش ايرنا در اي��ن ديدار که روز 
پنجشنبه برگزار شد، اجراي راهکارهاي توسعه مناسبات 
ايران و اوکراين در زمينه حمل و نقل هوايي مورد تاکيد 
قرار گرفت.مقام اوکرايني با مطلوب خواندن روند رشد 
همکاري هاي دو کشور در زمينه حمل و نقل، بر گسترش 
همک��اري بي��ن دو سازمان مس��ئول در عرصه هوايي 
تأکي��د کرد.رييس سازمان هواپيمايي کشوري اوکراين 
همچني��ن با اشاره به بررسي يادداشت تفاهم همکاري 
در زمين��ه حم��ل و نقل هواي��ي در دستگاههاي ذيربط 
نسبت به امضاي اين سند در سفر ولاديمير اومليان وزير 
زيرساخت هاي اين کشور به ايران در آينده نزديک ابراز 
اميدواري کرد. بهشتي منفرد و اومليان همچنين مسائل 
مربوط به امضاي قرارداد همکاري فني بين سازمان هاي 

هواپيمايي ايران و اوکراين، افزايش پرواز بين شهرهاي 
مختلف و تبادل هيات هاي مرتبط با اين حوزه را بررسي 
کردند. اوکراين با بيش از ۶۰۳ هزار کيلومتر مربع مساحت 
ب��ه پايتخت��ي کي يف در ش��رق اروپاي هم مرز روسيه، 
بلاروس، لهس��تان، اسلوواک��ي، مجارستان، روماني و 
مولداوي است و همچنين در کناره درياي سياه و درياي 

آزوف با موقعيتي راهبردي قرار دارد.

بررسي همکاري حمل و نقل هوايي ايران و اوکراين 
مع��اون وزي��ر راه و شهرسازي از پيشرفت ۹۳ درصدي 
پروژه راه آهن قزوين – رشت خبر داد. خيرالله خادمي در 
گفت و گو با ايسنا، تصريح کرد: خوشبختانه اين طرح 
مهم ريلي در طول ماه هاي گذشته پيشرفت هاي قابل 
توجهي را پشت سر گذاشته که امروز در حوزه روسازي 
۸۳ درصد پيشرفت داشته و تنها روسازي ۳۴ کيلومتر 

از اين خط مهم باقي مانده است.
مديرعام��ل شرکت ساخ��ت و توسعه زيرساخت هاي 
حم��ل و نق��ل کشور با بيان اينک��ه براي رسيدن قطار 
ب��ه رشت ۲5۰ ميلي��ارد تومان اعتبار جديد نياز خواهد 
بود، تاکيد کرد: تا کنون در اين طرح نزديک به ۱۴۰۰ 
ميليارد تومان منابع اعتباري تزريق شده و رسيدن ۲5۰ 
ميلي��ارد تومان ديگر ط��رح نهايي خواهد شد. هرچند 
پ��س از رسي��دن قطار به رشت ني��از به تکميل برخي 
زيرساخت ها وجود دارد که احتمالا ۱۰۰ ميليارد تومان 

اعتبار نياز دارد.

به گفته وي، در کنار دشوار بودن ساخت اين طرح گه 
به موقعيت خاص جغرافيايي آن باز مي گردد، نرسيدن 
برخ��ي مصال��ح فني مورد نياز نيز قدري دشواري هاي 
ک��ار ب��الا برده که اميدواري��م مشکلات مربوط به آنها 
ح��ل ش��ود، زيرا در ص��ورت تامين آنها مي توان انتظار 
داشت اين طرح بس��يار مهم ريلي در زماني کوتاه به 

بهره برداري برسد.

آخرين وضعيت پيشرفت راه آهن قزوين – رشت 

تغيير سياست هاي دولت در بازار سرمايه براي تامين مالي مسکن 
مرکز توسعه و سياست هاي راهبردي وزارت راه و شهرسازي طي 
گزارشي روند تغيير سياست هاي دولت يازدهم را در بازار سرمايه 

به منظور تامين مالي مسکن به شرح زير تشريح کرد:
انتشار اوراق رهني مسکن  ���

ب��ه عن��وان يک��ي از روش هاي نوي��ن تأمين مال��ي به منظور 
توانمندسازي و افزايش توان تسهيلات دهي بانک براي اولين 
بار در شبکه بانکي کشور توسط بانک مس��کن اجرا شد. دستور 
العمل انتشار اوراق رهني در آذرماه سال ۱۳۹۴ در هيأت مديره 
سازمان بورس و اوراق بهادار تصويب و از سوي اين سازمان به 
بانک مس��کن ابلاغ شد. با دريافت اطلاعات نهايي تس��هيلات 
مبناي انتشار اوراق از بانک مس��کن، مدل هاي متعددي جهت 
انتشار اين اوراق به اجرا درآمد و در نهايت، مدل نهايي پياده سازي 
ش��د ک��ه شروط بازارپذيري اوراق و لزوم جذب سرمايه گذاران، 
پوش��ش هزين��ه  هاي ناشي از انتشار اين اوراق و سودآور بودن 
بانک مسکن پس از انتشار اين اوراق، مهمترين مشخصه هاي 
مدنظر براي طراحي اين اوراق بوده است. در تاريخ ۱۳۹5.5.۶ 

مجوز انتشار اوراق را صادر کرد.
- مبل��غ اوراق : ۰۰۰,۳ ميلي��ارد ري��ال )مبل��غ اسمي ه��ر ورقه 

۰۰۰,۰۰۰,۱ ريال(؛
- سررسيد اوراق: ۲ سال؛

- مواع���د بازپرداخ��ت و ن��رخ سود اوراق : هر سه م�اه يک ب�ار، 
مع��ادل 5,۱۸ درص��د مبلغ اسمي به صورت سالانه و بازپرداخت 

اصل اوراق در زمان سررسيد؛
مکاتب��ه با بانک مرکزي مبني ب��ر درخواست انتشار ۰۰۰,۱۰۰ 
ميلي��ارد ري��ال اوراق رهن��ي مس��کن؛ )۰۰۰,۳ ميلي��ارد ريال 
اوراق رهن��ي پ��س از صدور مج��وز ۹5/۳۷۶۹ مورخ ۹5.۲.۱۱ 
بانک مرک��زي منتش��ر و در خصوص آمادگي انتشار مرحله دوم 

اوراق ب��ه مي��زان ۰۰۰ر۱۰ ميليارد ريال مکاتبه با بانک مرکزي 
ط��ي نام��ه ۱۷۳/۱۰۴۳ م��ورخ ۹5.۶.۱ صورت پذيرفته است و 
در سال ج��اري ب��ا اخذ موافقت بانک مرکزي در حال پيگيري و 

اجراي فاز دوم است.(
راه اندازي صندوق هاي املاک و مستغلات ���

- راه اندازي نخستين صندوق سرمايه گذاري بين المللي املاک 
و مس��تغلات )Iran Real Estate Fund( ب��ه منظ��ور جذب 

سرمايه هاي خارجي.
- امکان سنجي تأسيس اين نوع صندوق، انجام شده است.

- اقدامات اوليه در خصوص راه اندازي يک صندوق با مشارکت 
شرکت سرمايه گذاري مسکن صورت پذيرفته است.

- مس��تلزم پيش بين��ي معافيت ه��اي ماليات��ي است که حکم 
پيشنه��ادي شرک��ت تأمي��ن سرمايه از ط��رف بانک به مراجع 

ذيربط ارائه شده است.
- تدوي��ن دستورالعم��ل اجراي��ي ذيربط با همکاري گروه مالي 

بانک و سازمان بورس درحال پيگيري است.
راه اندازي صندوق هاي زمين و ساختمان )حدود ۱5 صندوق(

صن��دوق  ه��اي زمي��ن و ساختم��ان به استناد م��اده ۱۴ قانون 
سامانده��ي و حماي��ت از تولي��د و عرضه مس��کن و تبصره )۲( 
م��اده ۲۴ آئين نام��ه اجرايي آن، قانون بازار بورس اوراق به�ادار 
و قان��ون توسع��ه ابزارهاي مالي ايجاد شده  است. اين صندوق 
ه��ا به عنوان مؤسس��ه غيرتجاري ن��زد مرجع ثبت شرکت ها و 
ب��ه عن��وان نه��اد مالي نزد سازمان بورس و اوراق بهادار به ثبت 
خواهند رسيد. فعاليت آن ها تحت نظارت سازمان بورس و اوراق 
بهادار است و وزارت مسکن و شهرسازي بر روند اجرايي پروژه 
نظ��ارت عالي��ه خواهد داشت. نظارت سازم��ان بورس و اوراق 
به��ادار ب��ر صندوق به منظور حصول اطمينان از رعايت مقررات 

قانوني و مصوبات آن و شفافيت اطلاعاتي است. هدف اصلي 
از ايج��اد اي��ن گونه صندوق ها، ج��ذب منابع مردمي و هدايت 
م��ازاد نقدينگ��ي موجود به سمت بخش ساختمان از طريق ساز 
و ک��ار بررس��ي اوراق بهادار است. اين صندوق با دريافت مجوز 
تأسي��س و فعالي��ت از سازمان بورس و اوراق بهادار و اداره ثبت 
شرکت ها و سازمان، از مصاديق صندوق هاي سرمايه گذاري 
موضوع بند ۲۱ ماده ۱ قانون بازار اوراق بهادار و بند »ه�« ماده 
۱ قانون توسعه ابزارها و نهادهاي مالي جديد محسوب شده و 

مطابق اساسنامه و مقررات ذيربط اداره مي شود. 
موضوع فعاليت صندوق جمع آوري وجوه از متقاضيان سرمايه 
گذاري در صندوق و ساخت پروژه ساختماني مندرج در اميدنامه 
صن��دوق از مح��ل وج��وه ياد شده و سپس ف��روش واحدهاي 
ساختماني پروژه يادشده و در نهايت تقسيم عوايد ناشي از اين 
فعالي��ت بين سرمايه گ��ذران صندوق است. مالکان واحدهاي 
سرمايه گذاري به نس��بت تع��داد واح�دهاي سرم�ايه گذاري 
خ��ود از ک��ل واحدهاي سرمايه گذاري ن��زد سرمايه گذاران در 
خالص دارايي هاي صندوق سهيم هس��تند. مس��ئوليت مالکان 
واحده��اي سرماي��ه گ��ذاري در قبال تعه��دات صندوق صرفاً 
محدود به مبلغ سرمايه گذاري آنها در صندوق است. واحدهاي 
سرمايه گذاري قابل انتقال به غير بوده و در بازار خارج از بورس 
)فراب��ورس( پذيرفت��ه مي  شون��د. فرآيند کلي عملکرد صندوق 
زمين و ساختمان نيز شامل جمع آوري وجوه از سرمايه گذاران، 
تخصي��ص وج��وه به پروژه هاي ساختمان��ي و اجراي پروژه ها، 
فروش واحدهاي ساختماني پروژه و تقسيم عوايد ناشي از اين 

فعاليت بين سرمايه گذاران است.
انتشار اوراق صکوک ���

- انتش��ار صک��وک مرابح��ه از طري��ق شرک��ت ه��اي تابعه 

 بان��ک ۰۰۰,۱۰ ه��زار ب��راي ف��ولاد مبارک��ه انج��ام ش��ده 
است.

- مکاتب��ه ب��ا بانک مرکزي جه��ت انتشار صکوک اجاره و اخذ 
مج��وز انتش��ار از بان��ک مرک��زي، مکاتبه با سازم��ان برنامه و 
بودجه کشور و خزانه داري کل کشور به منظور اخذ مجوزهاي 
مربوطه انتشار ۱۰ هزار ميليارد ريال گواهي سپرده عام به تاريخ 
انتش��ار ۹5.۱۲.۲۱مکاتبه ب��ا بانک مرکزي مبني بر درخواست 
انتش��ار ۰۰۰,۱۰۰ ميلي��ارد ريال اوراق رهني مس��کن؛ )۰۰۰,۳ 
ميلي��ارد ري��ال اوراق رهن��ي پس از ص��دور مجوز۳۷۶۹۱/ ۹5 
م��ورخ ۹5.۲.۱۱بان��ک مرکزي منتش��ر و در خصوص آمادگي 
انتشار مرحله دوم اوراق به ميزان ۰۰۰,۱۰ ميليارد ريال مکاتبه 
ب��ا بانک مرک��زي طي نام��ه ۱۰۴۳/۱۷۳ مورخ ۹5.۶.۱ صورت 

پذيرفته است.(
ضم��ن اينک��ه انتشار ۰۰۰,5 ميليارد ريال صکوک اجاره جهت 
هواپيمايي هما در مرحله انعقاد قرار دارد. انتشار ۰۰۰,۳ ميليارد 
ري��ال صک��وک اجاره جهت سازمان بنادر دريانوردي در مرحله 

تهيه گزارش توجيه است.
تشکيل موسسه تضمين تسهيلات رهني از ديگر اقدامات بود 
که در اين مورد مطالعه و پيگيري جهت بررسي امکان سنجي 

اجرا شد و صندوق تضمين تسهيلات رهني نيز ايجاد شد.


